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رئیس اداره محیط زیست شهرستان کرمانشاه از 
خشکی کامل تالاب هشیلان خبر داد و گفت: 
تنها بخش کوچکی از جانداران موجود در تالاب 

از طریق آبرسانی سیار زنده مانده اند.
محمد حســین فلاحتی در گفت وگو با ایلنا از 
کرمانشاه با اعلام این خبر افزود: همان گونه که 
پیش بینی می شد تالاب هشیلان در هفته های 
اخیر  به صورت کامل خشــک شــد و در حال 
حاضر آب رسانی از طریق تانکرهای سیار برای 
زنده ماندن اندک جانــداران موجود در تالاب 
در حال انجام اســت. وی افزود: دیگر تالاب ها و 
سراب های سطح استان نظیر سراب نیلوفر نیز یا 

به طور کامل خشک شده اند و یا در حال خشک 
شدن هســتند اما برخی مکان های  توریستی 
و تفریحی چون تحت اختیار ســازمان محیط 
زیست نیستند بنابراین ما نمی توانیم برای نجات 

آنها اقدامی انجام دهیم.
به هیچ عنوان نمی توان تالاب هشیلان 

را با آب رسانی سیار احیا کرد
رئیس حفاظت محیط زیست استان آب رسانی 
با تانکر های سیار را فقط برای جلوگیری از تلف 
شدن جانداران موجود در تالاب کافی دانست و 
گفت: به هیچ عنوان نمی توان تالاب هشیلان را 
با آب رسانی سیار احیا کرد، بنابراین باید منتظر 

بارش باران در هفته های آینده باشیم که با پیش 
بینی های انجام گرفته به نظر می رسد بارش ها 
ســریع تر از سال های گذشته آغاز خواهد شد و 

این باعث امیدواری است.
وی وضعیت زیســت پرنــدگان و حیوانات غیر 
آبــزی مجاورت تالاب را مثبــت ارزیابی کرد و 
گفت: با توجه به اینکه این پرندگان و بسیاری از 
حیوانات نیاز کمی به آب دارند و برای تغذیه از 
محصولات کشاورزی مجاورت تالار  و همچنین 
آب موجود در زیر پل که به وسیله تانکر به آن 
تزریق می شود استفاده می کنند بنابراین حیات 
این موجودات با خشــک شدن تالاب تا حدود 

زیــادی ادامه پیدا می کنــد. وی افزود: نگرانی 
اصلی ما حیات بسیاری از زیست مندانی است 
که به آب نیاز اساســی دارند مانند بسیاری از 
لاک پشــت ها، قورباغه ها و گونه های کوچک تر 
که با توجه به ســطح کم آب ممکن است برای 
تهیه غذا از آب خارج شــوند و توسط حیوانات 

شکارچی دیگر شکار شوند.
بسیاری از ماهیان و آبزیان تالاب

 از بین رفته اند
فلاحتی تصریح کرد: در حال حاضر بسیاری از 
ماهیان و آبزیان  تــالاب از بین رفته اند و فقط 
تعداد محدودی در آب زیر پل زندگی می کنند، 

البته مقداری از تخم این ماهی ها و دوزیســتان 
در گل و لجــن زار باقی مانده قرار دارند و هنوز 
از بین نرفته اند که با شروع بارش ها این تخم ها 

دوباره احیا خواهند شد.
رئیس محیط زیســت شهرســتان کرمانشاه، 
خشکی کامل تالاب هشیلان را آغاز یک معضل 
زیست محیطی ارزیابی کرد و گفت: در صورت 
خشــکی کامــل، از بین رفتن و مــرگ تالاب 
هشــیلان قطعا این مکان به یک کانون ریزگرد 
تبدیل خواهد شد که حتی شهر کرمانشاه را نیز 
تحت تأثیر قرار خواهد داد و سلامت مردم را به 

خطر می اندازد.
یکی از دلایل خشکی هشیلان

 عدم پرداخت حق آبه است
فلاحتی با اشــاره به عــدم تخصیص حق آبه 
تالاب هشیلان از سد گاوشان که در اختیار آب 
منطقه ای اســت تصریح کرد: مکاتبات فراوانی 
با آب منطقــه ای مبنی بر  دادن حق آبه تالاب 
هشیلان از سد گاوشــان انجام داده ایم اما آنها 
اولویت تقســیم آب را به آب شــرب اختصاص 
داده اند که منطقی نیز به نظر می رسد. بنابراین  
بــا توجه به نیــاز مردم به آب شــرب حق آبه 
تالاب هشــیلان و ســایر رودخانه ها و سراب ها 
تخصیص داده نمی شــود و یکی از دلایل دیگر 
خشکی تالاب هشــیلان همین عدم پرداخت 
حق آبه اســت. وی گفت: با توجه به کم شدن 
میزان بارش ها در کشور،  تنها راه جلوگیری از 
خشک شدن تالاب در ســال های آینده برنامه 
ریزی بلند مدت و مســدود کردن چاه های غیر 
مجاز مجاورت تالاب و سرچشمه هشیلان یعنی 
سراب سبزعلی و همچنین جلوگیری از کشت 
محصولات آب بر مانند چغندر و ذرت است که 
این برنامه ریزی نیاز به تامین اعتبار و همکاری 

مردم و مسوولین استان دارد.
وی در پایان  با اشــاره بــه ارزش اکولوژیکی و 
زیســت محیطی تالاب هشیلان برای جانداران 
ساکن در آن و همچنین مردم کرمانشاه گفت:  
همکاری مردم، کشــاورزان و ارگان های دولتی 
نظیر آب منطقه ای و جهاد کشاورزی می تواند 
نجات بخش نه تنها تالاب هشیلان بلکه دیگر 
تالاب ها و ســراب های سطح استان شود که از 
مســوولان تقاضا داریم در این زمینه همکاری 

لازم را داشته باشند.

مشارکت آبفای استان اصفهان 
در نخستین دوره رقابت های هوش مصنوعی

 همزمان با رویداد جایزه مصطفی
گروه شهرستانها: آبفای استان اصفهان با ارائه یک چالش، مرتبط با حوزه بهره 
برداری و توسعه آب، در نخستین دوره رقابت های هوش مصنوعی که همزمان با 

برگزاری پنجمین دوره اعطای جایزه مصطفی برگزار گردید، شرکت کرد. 
معاون منابع انســانی و تحقیقات آبفای اســتان اصفهان با اعلام این خبر گفت: 
آبفای استان اصفهان با چالش »خوشه بندی دمایی و تقویمی و استخراج رابطه 
هر خوشه با تغییرات الگوی مصرفِ روزانه در طول سال با استفاده از تکنیک های 
هــوش مصنوعــی، با هدف پیش بینــی تقاضای آب میان مــدت )7 روزه( در 

شبکه های آبرسانی« در این رویداد شرکت نمود.
کاظم جعفری با بیــان اینکه رقابت های هوش مصنوعی )IAI( توســط بنیاد 
نخبگان اصفهان و در راســتای به کارگیری هوش مصنوعی در حل چالش ها و 
مسائل واحدهای اقتصادی، مدیریتی، خدماتی و درمانی ویژه شهر اصفهان برگزار 
گردید، گفت: آبفای استان اصفهان پس از بررسی های لازم این چالش را معرفی 
و برای شرکت کنندگان تبیین کرد. وی در خصوص خروجی های مورد انتظار این 
چالش افزود: جدول ضریب تغییرات تقاضای آب شرب در مقابل تغییرات دما و 
پارامترهای تقویمی مانند ایام هفته، مناسبت ها، تعطیلات و غیره نسبت به مقدار 
میانگین و همچنین پیش بینی میزان تقاضا بر اساس تقویم و دما برای یک شهر 

خاص در خروجی های ارائه شده این چالش مورد انتظار است.
معاون منابع انســانی و تحقیقات آبفای استان اصفهان خاطر نشان ساخت: ۵۰ 
شرکت برتر ملی و بین المللی در حوزه هوش مصنوعی در رویداد جایزه مصطفی 
حضور داشــتند و آنهایی که در خصوص چالش های ارائه شــده راهکار دارند تا 
دهم مهر ماه فرصت دارند که در سایت رقابت ها ثبت نام نموده و تا 1۵ آبان ماه 
راهکار پیشنهادی خود را ارائه نمایند؛ سپس تا 3۰ آبان نتایج ارزیابی راهکارهای 

پیشنهادی برگزیده اعلام می گردد.

نقش آفرینی شرکت سرمایه گذاری و توسعه انزلی
 در جذب سرمایه گذار خارجی

گروه شهرســتانها: در راستای اجرای سیاســت های ابلاغی و دست یابی به 
بازار های جهانی، شــرکت سرمایه گذاری و توسعه انزلی میزبان هیاتی از فعالین 
اقتصادی ، تجاری و لجســتیک از کشور روســیه بود.  بنا بر این گزارش در این 
دیدار مهدی جلیلی مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری و توسعه انزلی با اشاره به 
نقش راهبردی منطقه آزاد انزلی در توسعه روابط با کشور روسیه گفت : توسعه 
روابط اقتصادی و تعاملات بین المللی با کشور روسیه برای ما بسیار مهم است و 
با توجه به مزایا و معافیتهای قانونی که این منطقه برای سرمایه گذاران خارجی 
در نظر گرفته شــده ، اولویت کاری منطقه آزاد انزلی تسهیل و توسعه مراودات 
تجاری دو کشــور می باشد چراکه یکی از دلایل اصلی ایجاد این منطقه، دست 

یابی به چنین هدفی است.
وی به تلاش سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور راه اندازی کریدور شمال جنوب 
اشــاره و افزود : با اتصال ریل به بندر کاسپین این کریدور تجاری تکمیل و این 
منطقه به عنوان مرکز ثقل ترانزیت و کالای کانتینری فعالیت خود را ارتقاء داده 
و آینده درخشانی در حوزه مراودات تجاری دو سویه در انتظار دو کشور می باشد 
جلیلی ارائه خدمات پشتیبانی از سرمایه گذاران ، تسهیل گری در روند فعالیت 
و بستر سازی به منظور ایجاد پروژه های مشترک با جذب سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی را از مهم ترین اهداف شرکت سرمایه گذاری و توسعه انزلی دانست که 
در این مســیر تا کنون با تاکید بر ظرفیت های منطقه آزاد انزلی مذاکرات خوبی 
صورت گرفته و آمادگی لازم به منظور تقویت و توسعه روابط با فعالین اقتصادی 
کشــور روسیه نیز فراهم است. در ادامه سعید بخشی پور معاون سرمایه گذاری 
و امور نمایشــگاهی نیز با دعوت از تجار دو کشــور به منظور برگزاری نمایشگاه 
مشترک در حوزه حمل و نقل و لجستیک گفت : بی شک با معرفی فرصت ها و 
ظرفیت های دو کشور در قالب نمایشگاه تخصصی و انجام مذاکرات B۲B شاهد 
افزایش تعاملات ، مراودات تجاری و تامین کالاهای اساسی بر اساس ظرفیت های 
ایجاد شده خواهیم بود و این امر با توجه به موقعیت استراتژیک منطقه آزاد انزلی 

برای دو کشور بسیار حائز اهمیت است.

اخبار کوتاه

طرح مقابله با اثرات خشکسالی با همکاری کشور ژاپن در شهرستان سیریک در 
حال اجرا است.

مختار سلحشــور مدیرعامل جمعیت هلال احمر هرمزگان گفت: طرح مقابله با 
اثرات خشکســالی با مشارکت فدراسیون صلیب سرخ، کشور ژاپن و هلال احمر 
کشــورمان از ابتدای تابستان امسال در ســیریک آغاز شده است و تا پایان آبان 
ادامه دارد. او افزود: طبق نیازســنجی ها از وضعیت خشکســالی و تنش آبی در 

سطح استان، شهرستان سیریک برای اجرای این طرح بین المللی انتخاب شد.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر هرمزگان افزود: بازســازی و نوســازی تجهیزات 
آبرســانی به روســتا های شهرســتان ســیریک، برگزاری دوره های آموزشی با 
محور های آمادگی در برابر مخاطرات طبیعی، آمادگی در برابر تغییرات اقلیمی، 
دوره پیشگیری از سوانح، دوره پیشگیری از معلولیت ها، آموزش کمک های اولیه، 
آموزش های فنی و حرفه ای، آموزش های آگاه سازی در زمینه مصرف بهینه آب و 
برق، صید های فصلی، ارائه کمک های معیشتی و ارائه خدمات بهداشتی و درمانی 

از اقدامات صورت گرفته در اجرای این طرح است.
سلحشور گفت: اعزام تیم های تخصصی درمانی، ارائه خدمات پزشکی و پرستاری، 

ارائه خدمات کارآفرینی و تهیه ابزار معیشــتی از دیگر بخش های مهم این طرح 
است که با مشــارکت پزشکان و اســاتید داوطلب در حال اجراست.مدیرعامل 
جمعیت هلال احمر هرمزگان گفت: در این طرح بین المللی، خدمت رســانی به 
بیش از ۴ هزار خانوار سیریکی در 17 روستای دهستان بیابان بخش مرکزی این 

شهرستان در دستور کار قرار گرفته شده است.
فرماندار شهرستان سیریک نیز گفت: برای اجرای این طرح در سطح روستا های 
شهرســتان ســیریک بیش از 1۲ میلیارد و پانصد میلیون تومان هزینه شــده 
اســت.محمد رضا پاکروان افزود: در این طرح 1۲ کادر پزشکی متخصص شامل 
روانپزشک، زنان و زایمان، چشم پزشک، متخصص داخلی، قلب، ارتوپد، اطفال، 
جراحی عمومی، پزشک عمومی، مامایی، اورژانس، داروخانه و سونوگرافی به دو 

هزار نفر خدمات رایگان درمانی ارائه کردند.
او گفت: اهدای۲۰۰ مخزن ذخیره آب ۲ هزار لیتری، 1۵۶ دستگاه چرخ خیاطی، 
وســایل بنایی و صید و صیــادی به ۵۰ نفر، 7 هزار متر لولــه انتقال آب، 7۵۰ 
بســته معیشتی و برگزاری کلاس های آموزشی و توانمندسازی برای۵۵۰ نفر در 
روستا ها از دیگر خدمات ارائه شــده است.هزینه اجرای این طرح را ژاپن تامین 

کرده است. شهرستان ۵۴ هزار نفری سیریک دارای 7۶ روستا است که در فاصله 
17۵ کیلومتری شرق بندرعباس قرار دارد.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر هرمزگان خبر داد

همکاری ژاپنی ها برای مقابله با اثرات خشکسالی در سیریک

کاهش بارندگی های ساوه در سال آبی گذشته باعث بروز تنش آبی شده و از میان 
محصولات کشاورزی انار بیشتر از سایرین متاثر این تنش شد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، انار ساوه محصول استراتژیک عرصه کشاورزی 
این شهرســتان با حدود 1۰ هزار هکتار باغ بارور اســت که همه ساله در شرایط 

عادی اقلیمی بیش از 1۵۰ هزار تن از این محصول روانه بازار می شود.
کاهش حدود ۴۴ درصدی بارندگی های این شهرستان در سال آبی گذشته باعث 
بروز تنش آبی شده و از میان محصولات کشاورزی انار بیشتر از سایرین متاثر این 
تنش شــد بطوریکه در تابستان 1۴۰۲ باغات دچار خزان زودرس کرد و در پاییز 

نیز فصل برداشت آن را به تاخیر انداخت.
انگار درد سرهای انار از باران تمامی ندارد بطوریکه طبق اعلام سازمان هواشناسی 
کشور پاییز امسال بارش های زودرس و بیش ازحد نرمال پیش بینی شده که این 
مســاله در صورت تحقق باز گریبان گیر این محصول ساوه خواهد بود.معاون فنی 
مدیریت جهاد کشــاورزی ساوه با بیان اینکه فصل برداشت انار در شرایط نرمال 
جوی و در صورت بارش های مناسب بهاره ۲۰ مهر و در برخی سال ها زودتر از این 
موعد است افزود: اما امسال به علت تنش های آبی، انار ساوه نیازمند وقت بیشتری 

برای آبگیری و سرخ شدن است.
محمود رضا خلیلی یادآور شــد: پیش بینی می شــود امسال فصل مناسب برای 
برداشت رقم انار ممتاز ساوه که شهرتی جهانی دارد اوایل آبان به بعد باشد که این 

مساله اگر با بارش های زودرس پاییزه مواجه شود انارکاران شهرستان را متحمل 
خسارت می کند.وی با بیان اینکه انار ساوه به علت پوست نازک، حساس به سرما 
و بــارش باران )بیش از پنج میلیمتر در هر نوبت( اســت افزود: باران باعث ترک 
خوردگی و فاقد نگهداری در انبار می شود و به صورت تازه خوری نیز با افت قیمت 

مواجه می شود.
معاون مدیریت جهاد کشاورزی ساوه افزود: لازم است کشاورزان برای بارش های 
احتمالی آمادگی لازم را داشــته باشــند تا با اعلام هشــدار کارشناســان جهاد 
کشاورزی و هواشناسی در کمترین زمان ممکن نسبت به برداشت محصول خود 
اقدام کنند.وی گفت: با توجه به پیش بینی های فعلی کلی اســت از کارشناسان 
سازمان هواشناسی نیز انتظار می رود اطلاعات جدید در مورد بارش ها را به صورت 
منطقه ای حداقل 1۰ روز زودتر اعلام کنند تا کشــاورزان فرصت مناســبی برای 

برداشت محصول خود داشته باشند.
معاون فنی جهاد کشــاورزی ساوه افزود: همچنین بارش باران علاوه بر انار، ٨۰۰ 
هکتار اراضی زیر کشت ســیب زمینی، ۲۰۰ هکتار پنبه، پنج هزار هکتار مزرعه 
ذرت علوفه ای و دانه و حدود ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار باغ پسته را نیز تهدید می کند.

وی با اشاره به وجود تنش آبی در تابستان 1۴۰۲ اظهار کرد: تمام محصولات آبی 
و دیم شهرســتان به فراخور موقعیت خود بین حداقل پنج تا حداکثر ٩۰ درصد 

افت تولید را شاهد بوده اند.
وی افزود: در این بین حدود ۲ هزار هکتار از باغات انار ساوه جنبه اقتصادی خود 
را از دســت داده و بقیه باغات نیز دچار خسارت هایی شده که نتیجه قطعی این 
خســارت ها پس از پایان فصل برداشت مشخص می شود.شهرستان ساوه امسال 
برای دومین سال متوالی شــاهد برگزاری جشنواره انار است که دست اندرکاران 
به علت تاخیر در فصل برداشت برگزاری این جشنواره را از 1٨ تا ۲۵ مهر به 1۵ 
آبان ماه موکول کرده اند.میانگین تولید انار در باغات انار کشور 1۲ تن در هکتار 
و در ساوه 1۵ تن است که سال گذشته 1۴7 هزار تن محصول از 1۰ هزار هکتار 

باغات بارور این شهرستان تولید شد.

گروه شهرستانها - مهری  کرفسی: مدیر کل کمیته امداد استان چهارمحال 
و بختیاری: زیبنده نظام اســلامی نیست که هر ماه بر آمار اعضای تحت پوشش 
کمیته امداد افزوده شــود بلکه تلاش بر این اســت که افراد را به واســطه ایجاد 

اشتغال به خودکفایی برسانیم.
جاســم محمدی گفت: در حــال حاضر ۴3 هزار و 3۰۰ خانواده تحت پوشــش 
خدمــات کمیته امداد امام خمینی )ره( در این اســتان قــرار دارند که به لحاظ 
جمعیتی بیش از ٩٩ هزار نفر  می باشــند البته این آمار شــناور بوده که ماهانه 
تغییر می کند چراکه خودکفایی یا فوت افراد و تولد فرزند جدید در خانواده ها در 

این موضوع تأثیر گذار است.
وی افزود: مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( اســتان مسیر هدایت شغلی، 
اشــتغالزایی مددجویان را دنبال می کند که  بدنبــال آن خانواده هایی که ایجاد 
شــغل جدید از لحاظ سلامتی جسمی، ســن و... دارا باشند شناسایی و سپس 
اقدامات انجام می شــود. در همین رابطه ۵۰ درصد افراد تحت پوشــش را زنان 
سرپرست خانوار تشــکیل می دهند که آنها در حوزه مشــاغل خانگی و اقتصاد 
خرد قرار گرفته اند تا به راحتــی هم به فرزند پروری بپردازند و هم درآمد کافی 
داشته باشند. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان تصریح نمود که ۴۰۰ 
واحد مسکن مددجویی تا پایان سال به مددجویان واگذار می شود که  تفاهم نامه 
احداث ۴۰۰واحد مســکن مددجویی با قرارگاه جهادی امام حســن مجتبی )ع( 

منعقد شده که از ابتدای امسال تاکنون ۲۵۰ واحد از این مجموع تکمیل شده که 
مابقی نیز تا پایان امسال به بهره برداری می رسد و 17 واحد مسکن مددجویی نیز 
از پروژه های مشــارکتی با سپاه پاسداران در سطح استان چهارمحال و بختیاری 
افتتاح شده است و نیز تعداد 1٨1 واحد مسکن تا پایان شهریورماه به مددجویان 
دارای شرایط واگذار می شــود که با مشارکت بنیاد علوی و بنیاد مسکن احداث 

شده است.
وی افزود: در خرداد ماه ســال جاری جشن خودکفایی ۲ هزار نفر از مددجویان 
برگزار شــد که از یک سال و نیم گذشــته تاکنون ۴ هزار نفر از چرخه حمایتی 
کمیته امداد امام خمینی )ره( خارج شدند و تا پایان سال برنامه ریزی برای خروج 

۲ هزار نفر دیگر نیز برنامه ریزی شده است.
محمدی با اشاره به راه اندازی سامانه حیات کمیته امداد امام خمینی )ره( اذعان 
داشت: خارج از شرایط امداد نمی توان وام پرداخت کرد اما دهک سنجی از طریق 
کد ملی صورت می گیرد و حداکثر ۵ هزار و ۲۵۰ نفر از افراد دهک های یک تا پنج 
غیر تحت پوشــش کمیته امداد هم می توانند از تسهیلات تا سقف 1۵۰ میلیون 
تومان به صورت قرض الحسنه بهره مند شوند. وی افزود: در بخش صدقات، زکات، 
ایتام و محســنین و جشن عاطفه ها در ســال 1۴۰1 با 3۰ درصد افزایش، 1٩3 
میلیارد تومان کمک به خانواده کمیته امداد شد و در ۶ ماهه نخست سال 1۴۰۲، 
مردم و خیرین 117 میلیارد تومان به کمیته امداد امام خمینی )ره( کمک کردند.

فصل برداشت به تاخیر افتاد

باغات انار ساوه درگیر تنش آبی

مدیر کل کمیته امداد استان چهارمحال و بختیاری:

۵۰ درصد افراد تحت پوشش کمیته امداد را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند 

خشکی کامل تالاب هشیلان رقم خورد
چاه های غیر مجاز و الگوی کشت نامناسب علت اصلی خشکی هشیلان

رئیس جمهور در ســفر به اســتان اصفهان واحد 
تصفیــه گازوئیل پالایشــگاه اصفهــان را به طور 
رسمی افتتاح کرد.  آیت الله سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور کشورمان عصر روز جمعه در سومین 
برنامه سفر یک روزه خود به استان، پروژه تصفیه 
گازوئیل پالایشگاه اصفهان را به طور رسمی افتتاح 
کرد. رئیس جمهور کیفی سازی تولید در صنعت 
نفت را از اهداف دولت در راستای ارتقای سلامت 
مردم و رفع آلایندگی برشمرد و گفت: باید کیفیت 
در تولید بنزین، گازوئیل و سایر محصولات نفتی و 

پتروشیمی نیز مورد توجه قرار گیرد.
وی بــا بیــان اینکــه پتروپالایشــگاه اصفهان با 
تولید روزانه 1۲۰ هزار بشــکه ســوخت پاک، در 
راســتای کیفی ســازی تولید در صنعت نفت در 
راســتای تحقق این هدف گام بر می دارد، اظهار 
داشــت: تلاش متخصصان در راســتای کمک به 
تولید در کشــور که رهبر معظــم انقلاب نیز بر 
آن تاکید دارند روز به روز دشــمنان را ناامیدتر و 
زمین گیرتر می کنــد. طرح بزرگ تصفیه گازوئیل 
با ســرمایه گذاری ۶ هزار و 7٨۴ میلیارد تومان و 
۵11 میلیون یورو در پالایشگاه اصفهان اجرا شده 
است و برآورد افزایش سودآوری آن ۲۶3 میلیون 
دلار در سال پیش بینی می شود. برای طرح بزرگ 
تصفیه گازوئیل پالایشگاه اصفهان حدود 1۴ هزار 
تنُ نصــب تجهیزات، یک هــزار و ۲۰۰ کیلومتر 
کابل کشی، ٩۵۰ هزار اینچ قطر لوله کشی و بیش 
از ٨3 هزار متر مکعب بتُن ریزی انجام شده است.

روزانه 3۶۰ تنُ گوگرد از گازوئیل تولیدی پالایشگاه 
اصفهان با اجرای این طرح جداســازی می شود و 
میــزان گوگرد آن از 1۰ هزار به PPM 1۰ تقلیل 
می یابد. این پروژه در زمان حاضر ظرفیت تصفیه 

1۲۰ هزار بشکه سوخت در روز را دارد.
تولید روزانه 1۶ میلیون لیتر گازوئیل و ســوخت 
پــاک مُنطبق با اســتاندارد یــورو ۵ که موجب 
جلوگیری از انتشــار روزانــه 3۰۰ تنُ گوگرد در 
هوای کلانشهر های کشور می شود، از ویژگی های 

این پروژه است.
1۵ هزار میلیارد ریال صرفه جویی در بخش اجرای 
پروژه و ارزآوری معادل 1٨۰ هزار میلیارد ریال از 
محل عدم النفــع به ازای یک میلیون و ۲۵۰ هزار 
دلار از دیگر دســتاوردهای های اجرای این پروژه 
اســت. ٩۰ درصد از تجهیــزات طرح ملی تصفیه 
گازوئیل پالایشگاه اصفهان توسط تولیدکنندگان 
داخلی تهیه شده اســت و با بهره برداری از آن در 

پالایشگاه اصفهان روزانه یکصد هزار بشکه گازوئیل 
یورو ۵ تولید می شود. طبق برنامه ریزی انجام شده 
پیش بینی می شــود بازگشت سرمایه این شرکت، 
کمتــر از 1٨ ماه خواهد بود و پس از اتمام پروژه، 
ســود هلدینگ پتروپالایش اصفهــان با نرخ های 

فعلی از 3۰ همت به 1۲۵ همت افزایش می یابد.
مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان در جریان 
این افتتاحیه گفت: اگر این شرکت آلودگی داشت، 
ابتــدا 1۴۰ هکتار درختان محوطه این شــرکت 
خشک می شدند در حالی که بسیار سرزنده و سر 
سبز هستند. وی افزود: پیش بینی ما این است که 
تا سال 1۴۰۵ تولید نفت کوره ای نخواهیم داشت و 

تمام محصولات ما استاندارد شده است.
وی همچنین از کلنگ زنی و تکمیل پروژه تصفیه 
خانه در کمتر از 1۰ مــاه خبر داد و گفت: از این 
پس شرکت نفت اصفهان از تصفیه پساب فاضلاب 
شاهین شهر استفاده و به منظور استراتژی ذخیره 
آب نیز توانایی ذخیره پنج تا ۶ بشــکه ذخیره آب 

تصفیه شده از پساب را دارد.
قدیری گفت: تمام آب های تصفیه شده به مخازن 
3۰۰ هزار متر مکعبی ذخیره سازی می شود و این 
مخازن می توانند آب 1۵ روز پالایشگاه اصفهان را 

در زمان های بحران و کمبود آب تامین کند.
مدیرعامــل هلدینگ پترو پالایش اصفهان با بیان 
ایــن که مصرف آب خام پالایشــگاه در نیمه دوم 
سال 1۴۰3 به صفر می رســد افزود: استفاده آب 
خــام در پالایشــگاه اصفهان پس از ۴۴ ســال از 
فعالیت آن شرکت قطع و آب مورد نیاز پالایشگاه 

فقط از پساب تصفیه شده تامین خواهد شد.
قدیری همچنیــن در مورد تولید بنزین یورو پنج 
گفت: این شــرکت روزانه 13 میلیون لیتر بنزین 
یورو پنج را تقدیم کشور می کند اما تخصیص آن 

برای اصفهان و سایر استان ها بر عهده شرکت نفت 
اصفهان نیست.

وی ادامه داد: پالایشــگاه اصفهان همچنین ۲۴.۵ 
میلیون لیتر گازوئیل با استاندارد یورو پنج تولید 
می کند که با بهره برداری از طرح های کیفی سازی 
در دست اجرا، میزان تولید بنزین روزانه پالایشگاه 
تا ســال 1۴۰۵ به ۲1.۵7 و همچنین گازوئیل به 

۲۵.۲3 میلیون لیتر در روز افزایش می یابد.
وی در پایــان گفت: 1۰ هزار نفر در این شــرکت 
مشــغول به کار هســتند و در آینده با تاســیس 
شــرکت جدید زیر مجموعه شرکت نفت ظرفیت 
اشــتغال 1۰ هزار نفر دیگر به این شرکت اضافه 
می شــود. احمد هاشــمی عضو هیــات مدیره و 
مدیرعامل شرکت پتروشیمی اصفهان نیز در این 
نشست گفت: در آینده سوخت های فسیلی رو به 
افول می رود و لذا این شــرکت به دنبال پروژه های 
اقتصادی اســت. وی افزود: سهامداران و مشاوران 
هیات مدیره با بررســی کار کارشناسی قیمت به 
نتیجه رسیدند شــرکت با توجه به ارزش گذاری 

برای خرید سهام نفت سپاهان ورود پیدا نکنند.
لازم به توضیح اســت که درحالی که زمان بندی 
اجــرا و راه اندازی این پروژه تا پایان ســال 1۴۰۲ 
اعلام شــده بود، با درایت مدیران این مرکز، این 
واحد ۶ مــاه زودتر از برنامه پیش بینی شــده به 
بهره برداری رســید و موجب سود بیشتر از طریق 

عدم النفع و هزینه های پروژه شد.
از مهم ترین دســتاوردهای ایــن طرح می توان به 
1٫۵ همت صرفه جویی، 1٨همت ارزآوری از محل 
عدم النفع به ازای یک میلیون و ۲۵۰هزار دلار در 
روز، اضافه شــدن 3۰۰ تن گوگرد به محصولات 
پالایشگاه و اشــتغال زایی ۴۲ میلیون نفر ساعت 

بدون حادثه معادل 1۲۰۰ نفر در روز اشاره کرد.

واحد تصفیه گازوئیل پالایشگاه اصفهان با حضور رئیس جمهور 
به بهره برداری رسید




